
»اين ترك پارسي گوي« حسين منزوي 
در كتابفر  وشي ها

كتاب »اين ترك پارسي گوي« نوش�ته حسين منزوي، از 
سوی انتشارات س�وره مهر چاپ و به كتابفروشي ها آمد. 
به گزارش »جوان«، كتاب »اين ترك پارس��ي گوي« نوشته 
حسين منزوي تحليل و بررسي شعر ش��هريار است. منزوي 
در اين كتاب از شهريار به عنوان شاعر شيدايي و شيوايي ياد 
مي كند و شعر او را با عناوين مختلف از قبيل تذكره احوال، شعر 
شهريار، غزل شهريار، مكتب شهريار، هذيان دل و حيدربابا با 

قلم شيواي خود نقد و بررسي مي كند. 
حسين منزوي )زاده اول مهر ۱۳۲۵ – درگذشته ۱۶ ارديبهشت 
۱۳۸۳( شاعر ايراني است. او كه بيشتر به عنوان شاعري غزل سرا 
شناخته شده است، در سرودن ش��عر نيمايي و شعر سپيد هم 
تبحر داشت. نقش منزوي، در زنده كردن غزل معاصر، چشمگير 
ارزيابي شده است و حتي بعضي از منتقدان كار او را انقلابي در 
غزل امروز مي دانند و آن را با كاري كه نيما در تحول شعر فارسي 
كرد، مقايسه كرده اند. او در ترانه س��رايي هم توانا بود و آلبوم 

نسيما به خوانندگي افتخاري از سروده هاي اوست. 
كتاب »اين ترك پارسي گوي« را بهروز منزوي، برادر حسين 
منزوي و غلامرضا طريقي تصحيح كرده اند و از سوی انتشارات 
س��وره مهر در ۳۲۴ صفحه در دس��ترس علاقه من��دان قرار 

گرفته است. 
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نگاهي به مجموعه تلويزيوني متفاوت اين شب هاي تلويزيون

»مستوران« مانند مادربزرگ ها قصه مي گويد
    محمدصادق عابديني

مس�توران مجموع�ه اي قصه گ�و اس�ت ك�ه در آن 
داستان هايي برگرفته از افسانه ها و حكايت هاي قديمي 
ايراني روايت مي شود و ماجراي آن مانند قصه هاي كهن 
ادبيات فارسي با پند و نتيجه گيري اخلاقي همراه است. 
قس��مت هاي پايان��ي فص��ل اول از مجموع��ه تلويزيوني 
»مستوران« اين شب ها از شبكه اول سيما پخش مي شود. 
مس��توران، تجربه جديد سازمان هنري رس��انه اي اوج در 
توليد سريال هاي تلويزيوني اس��ت. اين سازمان تا پيش از 
روي آنتن رفتن س��ريال مس��توران، چند تجربه از ساخت 
سريال هاي تلويزيون را پشت س��ر گذاشته است. در اغلب 
اين آثار، رويكرد اوج، يا بيان مسائل تاريخ معاصر بوده است، 
مانند آنچه در »مينو« و »گيله وا« گذش��ت، يا به س��بك 
زندگي پرداخته بود، مانند »س��ر دلبران«، يا رويكرد طنز 
داش��ت، مثل»پايتخت ۵«، يا مثل س��ريال »آقازاده« كه 
از ش��بكه نمايش خانگي پخش ش��د، رويكرد سياس��ي با 
نگاهي به مس��ائل امروز ايران در آن ديده مي ش��د، اما اين 
س��ازمان در مس��توران، روش ديگري را پيش گرفت. اين 
مجموعه بر خلاف رويه س��ال هاي اخير تلويزيون كه اغلب 
در فضاي زندگي معاصر مي گذرد، در يك فضاي داستاني 
در گذشته اي نامعلوم سير مي كند. اين اولين نكته اي است 
كه مستوران را به اثري متفاوت در تلويزيون تبديل مي كند. 
ولي نكته مهم تر كه در اغلب نقد هاي منتشر شده پيرامون 
»مستوران« نيز به آن اشاره شده است، »قصه گو« بودن اين 
مجموعه تلويزيوني است. تجربه تلويزيون نشان داده است 
كه هر وقت قصه گو بودن يك س��ريال وجه غالب آن ش��د، 
تماش��اگر بيش��تري پيدا مي كند. قصه  گويي برخاسته از 
ادبيات و فرهنگ عاميانه اي است كه قرن ها مردم ايران با آن 
خو گرفته اند. شنيدن قصه از زبان مادربزرگ يا پدربزرگ، 
تا همين چند دهه پيش يك��ي از تجربيات جمعي ايرانيان 
بوده است. ادبيات غني داس��تاني در زبان فارسي نيز توجه 
ويژه اي به حكايات و قصه ها دارد. مستوران در وهله اول يك 
سريال قصه گو است. قصه گويي آن نيز بر اساس اسلوب هاي 
قصه گويي ايراني اس��ت كه با »يكي بود، يكي نبود« شروع 

مي شود و اغلب جان مايه داستان يك پند اخلاقي است. 
توليد  كنندگان مجموعه »مستوران« بارها روي استفاده از 
افس��انه ها و داس��تان هاي ايراني در توليد اين سريال تأكيد 
كرده ان��د. در تيتراژ پاياني س��ريال هم فهرس��ت بلندي از 
مجموعه هاي داستاني و ادبيات غني فارسي به عنوان منابع 

مورد استفاده ياد شده است، با اين حال، مستوران يك برداشت 
آزاد از يك كليت به شمار مي رود؛ برداشتي كه در آن نمي توان 

رد مشخصي از يك داستان قديمي را مشاهده كرد. 
ماجراي فصل اول »مستوران« دزديده شدن يك پسر بچه و 
تلاش پدر و مادر او براي يافتن اوست  كه تلاش  شده با خرده 
داستان هايي به آن بال و پر داده شود. قصه يك راوي دارد و 
آن محمدرضا سرشار، نويسنده و مجري برنامه »قصه ظهر 
جمعه« است كه صداي گرمش براي چند نسل خاطره سازي 
كرده است و داستان هايي كه ظهر جمعه ها از راديو با صداي 
او پخش مي شد، هنوز هم در اذهان باقي مانده است. استفاده 
از صداي ش��يواي ژاله علو، هنرمند پيشكسوت در خوانش 
ابياتي از حافظ در شروع هر قسمت از مستوران نيز ابتكاري 
دلنشين است. تكيه بر اينكه شخصيت اصلي داستان با نام 
»ليث« يك عطار است، اشاره اي به ماجراي عطار نيشابوري 
و سير و سلوك عرفاني وي دارد. اگر چه در ساخت چندان 
اين مسئله به چشم نمي آيد و مراتب سير و سلوك ليث در 
سفري كه براي يافتن كودك دزديده )گمشده اش( دارد، در 
پرداختي كش دار، از طراوت و شگفت انگيز و غافلگير كننده 
بودن داس��تان هاي ايراني فاصله دارد. مس��توران ش��روع 
خوبي براي بها دادن به ادبيات غني فارس��ي براي ساخت 
مجموعه هاي تلويزيوني اس��ت. اين س��ريال نشان داد كه 
مي توان بدون تمركز صرف روي مسائل اجتماعي روز سريال 
س��اخت و مخاطب را با خود همراه كرد. منصور ضابطيان، 
نويسنده و برنامه س��از تلويزيون، در مصاحبه اي بر توانايي 
»مس��توران« بر فروش خارجي و ج��ذب مخاطب در آن 
س��وي مرزها تأكيد كرده اس��ت. پيش از اين داستان هاي 
ايراني مانند »س��ندباد« و »قصه هاي هزار و يك شب« به 
شهرتي جهاني رسيده اند و مي ش��ود اميدوار بود كه توليد 
سريال هاي ايراني بر مبناي داستان هاي ايراني نيز همان راه 

را در آينده طي كند.

»آقاسعيد« به ميزبانی خانه كتاب و ادبيات ايران رونمايی شد

ماجرای ملاقات خصوصی خانواده شهيد جعفری با رهبر معظم انقلاب
چهل و يكمين جشنواره بين المللي فيلم فجر فراخوان داد

پاياني بر جدايي فجر ملي از جهاني
   محمد صادقي

با انتش�ار فراخوان چه�ل و يكمين جش�نواره بين المللي 
فيلم فج�ر، بخش ه�اي مل�ي و بين الملل اين جش�نواره 
ب�ار ديگ�ر ب�ه ط�ور همزم�ان برگ�زار خواهن�د ش�د. 
همزمان با عيد س��عيد قربان، فراخوان چهل و يكمين جش��نواره 
بين المللي فيلم فجر  منتشر شد.  اين فراخوان، داراي دو بخش ملي 
و بين المللي بود و عملاً پايان دوران »جشنواره جهاني فيلم فجر« را 
اعلام كرد.  در فراخوان منتش��ر شده، در خصوص بخش بين الملل 
جش��نواره فيلم فجر  آمده اس��ت اين بخش با هدف شناسايي آثار 
ارزشمند سينماي ايران و جهان و تقويت و تشويق به توليد آثار همسو 
و همتراز با سينماي ايران در تاريخ ۱۲ الي ۲۲ بهمن ماه ۱۴۰۱ در 
دو بخش رقابتي سينماي سعادت، جلوه گاه شرق و بخش غيررقابتي 
جام جهان نما )جشنواره جشنواره ها( برگزار مي شود. بخش اصلي كه 
»سينماي سعادت« نام دارد، اولويت هاي پذيرش آثار را فيلم هايي 
با موضوعاتي نظير ظلم ستيزي و عدالت خواهي، مبارزه با استكبار و 
تروريسم جهاني، پرهيز از خشونت و افراطي گري، بيداري اسلامي ، 
سبك متعالي زندگي، خانواده گرايي ، حقوق بشر، اشاعه آموزه هاي 
اخلاقي، ديني و معنوي ، رفع تبعيض ، فرهنگ و تمدن با بياني هنري  
داشته باش��ند. در بخش »جلوه گاه ش��رق« فيلم هاي سينمايي از 
كشورهاي آسيايي، اسلامي برگزيده مي شوند كه بتوانند به اعتلاي 
س��ينمايي با رويكرد متعالي در جهان كمك كنند. جام جهان نما 
)جشنواره جش��نواره ها( بخش منتخب فيلم هاي ايراني و خارجي 
حاضر در جشنواره هاي بين المللي است كه به صورت غير رقابتي به 
نمايش در خواهند آمد.  بخش بين الملل  همچنين داراي بخش هاي 

جنبي است. از جمله جايزه محمد امين )ص(، تنديس و ديپلم افتخار 
)به كارگردان( براي بهترين اثر در بازتاب ارزش هاي اخلاقي و كرامت 
انساني از ميان همه آثار راه يافته به بخش هاي رقابتي جشنواره. جايزه 
بهترين فيلم بين الاديان: تنديس و ديپلم افتخار )به كارگردان( براي 
بهترين اثر در تقريب مذاهب و اديان. جايزه مقاومت: تنديس و ديپلم 
افتخار )به كارگردان( براي بهتري��ن اثر در محور مقاومت و بيداري 
اسلامي. نمايش هاي ويژه: مروري بر آثار سينمايي ساير كشورها و 
بازار فيلم كه جزئيات آن فعلًا منتشر نشده است.  پس از يك تجربه 
نه چندان موفق از جداسازي دو بخش جشنواره فيلم فجر و برگزاري 
مجزاي بخش هاي ملي و بين الملل اين جشنواره، بار ديگر »فجر« در 
قالب يك جشنواره يك پارچه سينمايي با عنوان بين المللي  فعاليت 
خواهد كرد.  با جداس��ازي بخش بين المللي جشنواره فيلم فجر و 
ايجاد يك جشنواره مستقل با نام »جش��نواره جهاني فيلم فجر«، 
زمان اجراي آن از بهمن ماه به ارديبهشت ماه منتقل شد و همچنين 

دبيرخانه و دبير مستقلي براي آن ايجاد شده بود. 

آيين رونمايی كت�اب »آقاس�عيد«، برگ هايی از 
زندگی و زمانه ش�هيد سيدمحمدس�عيد جعفری 
در خان�ه كت�اب و ادبي�ات اي�ران برگ�زار ش�د.

محمدعلی صمدی، نويسنده و پژوهشگر دفاع مقدس، 
در آيين رونمايی كتاب »آقاسعيد؛ برگ هايی از زندگی 
و زمانه شهيد سيدمحمدس��عيد جعفری« گفت: بدون 
تعارف خوشحالم كه در جلسه مزين به نام شهيد جعفری 
حاضر هس��تم. به جرئت می توان گفت كه جای چنين 
اثری در ميان كتب مربوط به دفاع مق��دس خالی بود. 
در واقع، كتاب های مربوط به جبهه غرب و شمال غرب، 
چاله و حفره و جاهای خالی زيادی دارد. ان شاءالله امثال 
اين كتاب ها بيشتر شوند. حقيقتاً كتاب ارزشمندی  است 
و بنده لذت بردم از دقايقی كه مشغول غور و تفحص در 
حجم عظيم اطلاعاتی بودم كه در كتاب درج شده است. 
در ادامه اين برنامه، حجت الاسلام محمدمهدی همتی، 
محقق و نويسنده  كتاب در س��خنانی گفت: ما خيلی 
نگران حواشی سياسی اين كتاب بوديم و الان هم به هيچ 
وجه نمی  خواهيم كتاب را به سمت اين حواشی سوق 
دهيم، ولی عملاً آن جريانی كه شهيد جعفری خودش را 
در مقابل آن جريان تعريف كرد و با آن درگير شد، يكی از 
مؤلفه هايش سيدمهدی هاشمی بود. شايد مؤلفه اصلی، 
سازمان مجاهدين انقلاب اسلامی است كه در آن مقطع 
بخش عمده ای از شورای مركزی سپاه را در اختيار داشت. 
فكر می كنم چند بار اختلافات خيلی جدی بين بچه های 

سپاه كه جزو سازمان مجاهدين نبودند با آنهايی كه عضو 
سازمان مجاهدين بودند، مطرح شد كه شايد جزو اولين 
مصاديقش شهيد جعفری باشد كه كتاب تلاش می كند 

در بخش های مختلف اين تقابل را نشان دهد.
   چرايی اش�ارات مكرر رهبر انق�لاب درباره 

شهيد جعفری
اين نويسنده ادامه داد: سال ۱۳9۰ مقام معظم رهبری 
در سفرشان به كرمانشاه و در س��ه سخنرانی پشت سر 
هم به نام شهيد جعفری اش��اره كردند و اين شايد برای 
كسانی كه كرمانشاهی نيستند به عنوان تجليل از يكی از 
شهدای برجسته كرمانشاه تلقی شود، ولی كسانی كه در 
حال و هوای تاريخ سياسی كرمانشاه تنفس كردند، درك 

می كنند كه اين تجليل رهبری، يك دلالت كاملاً سياسی 
داشت. و حضرت آقا می خواس��تند يك جريان فكری و 
سياسی را كه كاملًا به محاق رفته بود، احيا كنند. در آن 
سفر، مقام معظم رهبری مطالبی به خانم و مادر شهيد 
جعفری گفته بودند كه آنها را خودشان اگر بخواهند بايد 
بگويند، ولی برای ما محرز شد كه رهبری از سه بار نام بردن 
از آقاسعيد يك غرض مشخص داشتند و اين برای ما يك 
انگيزه شد و از ابتدای س��ال 9۱ تلاش دوباره ای را شروع 

كرديم برای اينكه كتابی در مورد آقاسعيد توليد شود. 
او در ادامه با س��فر رهبر انقلاب به كرمانش��اه و اشاره 
ايشان درباره شهيد جعفری گفت: در ملاقاتی كه مادرم 
و مادربزرگم خدمت رهبری رس��يدند، در آن جلسه 

رهبری فرموده بودند كه من به كرمانشاه كه آمدم قبل 
از كرمانشاه اصرار داشتم حتماً از سعيد نام ببرم و وقتی 
آمدم در سه نشست از ايشان ياد كردم. جا دارد يادآوری 
كنم كه رهبری در زمان سفر رياست جمهوريشان هم 
به كرمانش��اه باز تلاش می كنند از شهيد جعفری نام 
ببرند، اما به جهت فضاها و حساس��يت هايی كه بوده، 
ايشان سانس��ور می كنند، يعنی به جای اسم بردن از 
ش��هيد جعفری بيان می كنند كه »س��رداران بسيار 
بزرگی در اينجا بودن��د كه من با آنه��ا روابط نزديك 
داش��تم.«  نوار اين سخنرانی ايش��ان موجود است. از 
رهبری تشكر می كنم، چون در مطالبی كه فرمودند، 
شهيد جعفری را الگوی تش��خيص زودهنگام، عمل 
به هنگام و پاسخگويی به نياز لحظه ها عنوان می كنند.

دكتر جعفری در ادامه با بيان برخی ديگر از ويژگی ها و 
فعاليت های شهيد جعفری تصريح كرد: شهيد جعفری با 
يك تأخيری در جامعه فرهنگی نظامی مطرح می شود و 
اين يك سؤال است كه كسی را كه رهبری به عنوان شهيد 
پيشتاز و پيشرو انقلاب معرفی می كنند، چگونه است كه 
پيش از اشاره رهبری، اين نام نيست. اين مسئله، اتفاقاً از 
اهميت جايگاه شهيد جعفری است كه جايگاهی داشته 
كه در زمان گذشته قابل طرح نبوده و الان هم گام به گام 
ما تلاش خواهيم كرد كه اين ويژگی های ش��هيد گفته 
شود و اين الگوی انسان مبارز، آگاه و متعهد از خودگذشته 

معاصر را بتوانيم ارائه كنيم.

در گفت وگوی »جوان« با هنرمند كاريكاتوريست و انيماتور عنوان شد

 بعضی سبک های پويانمايی 
مناسب كودك و نوجوان نيست

     اکران

    سینما

     تلویزیون

مريلا زارعي در اكران مردمي فيلم هناس عنوان كرد
 مفتخرم بار ديگر 

نقش زني صبور و مقاوم را بازي كردم 
مريلا زارعي مي گويد مفتخرم به اينك�ه يك بار ديگر اين 
فرصت در فيلم »هِناس« به من داده شد تا نقش يكي ديگر 
از زنان صبور و مقاوم س�رزمينم را بازي كن�م؛ زناني كه در 
بسياري از مواقع اسم و حضورشان ناديده گرفته مي شود. 
مريلا زارعي در اكران مردمي فيلم سينمايي »هِناس« كه با حضور 
وی، شهره پيراني و آرميتا رضايي نژاد همسر و فرزند شهيد داريوش 
رضايي نژاد در سينما هويزه مشهد برگزار شد، گفت: از اينكه امروز 
اينجا هستم، خوشحالم. البته دو هفته پيش نيز در خدمت مردم 
خوب مشهد بودم و دل و استخواني در جوار امام رضا )ع( سبك 
كردم، اما اين سفر به واسطه ش��هيد رضايي نژاد، دكتر پيراني و 

آرميتاي عزيز براي من رنگ ديگري دارد. 
وي ادامه داد: اميدوارم بعد از تماشاي اين فيلم حالتان خوب باشد 
و حتي  شده لحظاتي تأمل كنيد، چراكه به هر حال اين اثر برگي از 
تاريخ معاصر اين سرزمين است.  بازيگر »هِناس« با اشاره به اينكه 
شهره پيراني، محمدرضا شفاه و حسين دارابي به ترتيب به عنوان 
همسر شهيد، تهيه كننده و كارگردان اثر بسيار به او لطف داشتند 
و دارند، اظهار كرد: حقيقتاً من اين نقش را نپذيرفتم، بلكه به من 

لطف شد و سعادت من بود كه اين نقش سهم من شود. 
زارعي افزود: خان��م پيراني هم در صحبت هاي��ش به اين نكته 
اشاره كرده اس��ت كه من روز اول به ايشان گفتم كه يك بازيگر 
هستم و در همين زمان نقشي را بازي مي كنم كه قطعاً با نقشي 
كه در »هِناس« به من پيشنهاد شده است، فاصله دارد. از ايشان 
اجازه گرفتم و گفتم كه م��ن اين نقش را مانند همه نقش هايي 
كه تاكنون بازي كردم، زندگي مي كنم و به شما قول مي دهم با 

اعتقادم بازي كنم، اما بدانيد كه من بازيگرم. 
وي با بيان اينكه از منظر همه نقش هايي كه مي پذيرد به جهان 
اطراف نگاه مي كند، يادآور ش��د: حتي به واس��طه نقش هايم 
خود را روتوش مي كنم و نگاهم را ب��ه اطراف، جامعه و مردمم 

مي دهم.  تغيير 
بازيگر »هِناس« تأكيد كرد: اميدوارم در فيلم به گونه اي حضور يافته 
باشم كه دوباره اين سعادت شامل حال من شود، چراكه برخي از 
نقش هايي كه اتفاقاً از خود ش��خصي من دور است، بسيار برايم 
سازنده است، احوالم را دگرگون مي كند و نگاهم را تغيير مي دهد. 
زارعي با بيان اينكه در مدتي كه مشغول بازي در »هِناس« بوده، 
بسيار به شهره پيراني، آرميتا و ش��هيد داريوش رضايي نژاد فكر 
كرده است، گفت: حقيقت اين است كه من هرگز در نقش هايي 
بدين شكل مانند »الفت« در فيلم »شيار ۱۴۳« و بسياري ديگر از 
كاراكترهايي كه بابتش رنج كشيدم، حتي نتوانستم بيش از اندازه 
بازيگري ام، خود را در جايگاه آن نقش ها قرار بدهم و برايم بسيار 
سخت و دشوار بوده است، اما خدا را شاكرم كه به من اين فرصت ها 

توسط همكاران و دوستانم داده شده است و بسيار لذت بردم. 
وي با اشاره به اينكه فارغ از بحث فيلم شهره پيراني براي او يك 
ش��خصيت كاملًا متمايز، روشن و بس��يار مقاوم و صبور است، 
عنوان كرد: مفتخرم به اينكه يك ب��ار ديگر اين فرصت در فيلم 
»هِناس« به من داده ش��د ت��ا نقش يكي ديگ��ر از زنان صبور و 
مقاوم سرزمينم را بازي كنم؛ زناني كه در بسياري از مواقع اسم و 

حضورشان ناديده گرفته مي شود. 
زارع��ي در پايان مطرح كرد: من مردم س��رزمينم را عاش��قانه 

مي پرستم و دوست دارم. 

   معصومه طاهری
شهرام ش�يرزادی، فارغ التحصيل كارشناسی 
كارگردانی سينما و كارشناس گرافيك انيميشن 
و استوری برد است. وی كاريكاتور را از سال 1372 
زير نظر استادانی چون مرحوم اسفنديار احمديه، 
كاظم لاهيجی، احمد عربان�ی، بهمن عبدی و 
پدرام حكيم زاده شروع كرده است. شيرزادی، 
علاوه بر تهيه كنندگی و كارگردانی انيميش�ن 
در شبكه پويای صداوس�يما، كاريكاتوريست 
و عضو انجمن فيلمسازان انيميشن هم هست 
و س�ابقه س�اخت چندين فيلم كوتاه و بلند و 
سريال در اين زمينه را از س�ال 1372 تاكنون 
دارد. وی همچنين جوايزی در جش�نواره های 
خارجی و داخلی كس�ب ك�رده اس�ت. جوان 
با اين هنرمن�د گفت وگويی انجام داده اس�ت.

    
علاقه به كارتون معمولاً از كودكی خود 
را نشان می دهد. رابطه شما با اين هنر از 

چه زمانی شكل گرفت؟ 
كلاس دوم دبستان بودم، معلم مان ديكته می گفت، 
من در دفتر مش��قم كاريكاتور خيلی س��اده ای از او 
كشيدم. وقتی كارم را ديد، كاغذ را گرفت و پاره كرد و 
سيلی محكمی به صورتم زد. اين برايم دردسر شده 
بود، اما بعد متوجه شد كه كاريكاتور را برای روز معلم 
كشيده بودم و معذرت خواهی كرد. در هشت سالگی 
دوربين قديم��ی داخل صندوقچه داش��تيم كه كار 
نمی كرد، اما برمی داشتم و با دوستانم در كوچه و محل 
با فيگورهای مختلف با آن عكس می گرفتم. دوستانم 
گفتند عكس ها كی حاضر می ش��ود؟! با خودم فكر 
كردم حالا كه دوربينم كار نمی كند دوستانم را به جای 
حلقه فيلم، روی ورق با مداد بكشم و اين كار را كردم. 
كارها س��اده بود و تحويل ش��ان می دادم و آنها  ذوق 
می كردند و با خوشحالی كارهايم را از من می گرفتند. 
اين شد كه كم كم علاقه پيدا كردم. اولين اثری كه از 
من منتشر شد در مجله طنز و كاريكاتور بود. بعد از آن 

در سال 7۲ وارد صداوسيما شدم. 
ش�ما انيماتور س�ريال های انيميش�ن 
هم هس�تيد، آيا يك انيماتور می تواند 

كاريكاتوريست هم باشد؟
بله، من خودم از كاريكاتور شروع كردم، چون كاريكاتور 
همان كارتون اس��ت. وقتی بچه بودم پای تلويزيون، 
كارتون ها را تماشا می كردم، بعد از آن شخصيت های 
كارتون ه��ا را با م��داد می كش��يدم، اين باعث ش��د 

كاريكاتوريست ش��وم. آن زمان فكر انيميشن نبودم 
و آرزو داشتم كارتونيست ش��وم، مجله ها را زياد نگاه 
می كردم و از آنها الهام می گرفتم. اين شد كه علاقه  ام 
زياد شد. كس��ی كه می خواهد وارد اين هنر شود اگر 
فرصت كند كنار انيميش��ن، كاريكاتور هم ياد بگيرد 
خوب است، چون  كاريكاتور نياز به مفهوم و تفكر دارد.

موضوعاتی كه كار می كنيد، چيست؟
 قبلًا سياسی كار می كردم، اما متأسفانه سوژه های 
سياسی زياد شده و اغلب جنبه شوخی هم ندارند كه 
باعث دردسر است برای همين آن را كنار گذاشتم، 
ولی موضوعات فرهنگی و اجتماعی كار می كنم و برای  

جشنواره های كشورهای مختلف هم می فرستم.
يك كاريكاتوريست موفق چگونه بايد 

عمل كند؟
در كاريكاتور نياز به ايده و خلاقيت است. فرد بايد 
مطالعه كند و تيزبين باش��د. البته كس��ی كه وارد 
اين هنر می شود از نظر مالی هم بايد تأمين شود. در 
كشور ما نمی توان با هنر كاريكاتور زندگی كرد. من 
خودم با روزنامه های زياد كار می كردم تا تأمين شوم 

برای همين در كنار كاريكاتور وارد انيمشين شدم.
توصيه شما به نوآموزان اين هنر چيست؟

به عنوان مدرس كه در دانشگاه انيميشن برای مقاطع 
كارشناسی و كارشناسی ارشد درس می دهم  هميشه 
به بچه ها می گوي��م زياد تمرين كنيد تا اس��ترس و 
طراحی ضعيفتان برطرف شود، طراحی آناتومی بلد 
باش��يد، يعنی اول كلاس های آزاد طراحی برويد تا 
بتوانيد راحت كاريكاتور و انيميشن بكشيد و پيشرفت 
كنيد و شخصيت پردازی داشته باشيد. كسی كه وارد 
دانشگاه می شود با دست خالی بدون پيش زمينه موفق 
نمی شود و نمی تواند عملی كار كند و مدرك ليسانس 
او فقط تئوری است و كارايی ندارد. از نظر اخلاقی هم 
كاريكاتوريست بايد متواضع و مردمی باشد تا بتواند در 

جامعه سوژه يابی كند و مقبوليت داشته باشد.

چرا در بخش انيميشن به نسبت كاريكاتور 
پيشرفت های بهتری داشتيم؟

انيميش��ن پرزحمت و زمان بر اس��ت و مثل كاريكاتور 
تك فرم نيست. برای همين به سختی در جشنواره ای 
موفق می ش��ود و س��خت در بازار آن را می خرند و بايد 
قوی و مخاطب پسند باشد. البته بخش های زيادی دارد 
مثل طراحی و صدا، مگر اينكه كار را برای جشنواره های 
بين المللی بفرستيم و تأييد و خريداری شود. در انيميشن 
كار دقيقه ای حساب می ش��ود، ممكن است بابت يك 
انيميشن يك دقيقه ای پول دريافت كنيد، اما در بازار 
كاريكاتور وضع اينگونه نيست و كار تكی است. گاهی 
هنرمند مجبور است كنار خيابان بنشيند و كاريكاتوری 
از مردم بكشد و هزينه ای دريافت كند. متأسفانه در ايران 
فروش كاريكاتور رونق ندارد، مگر در حد كار نمايشگاهی، 
ولی در انيميشن هرچند زحمت بيشتری نياز است، اما  

اگر  كار خوب باشد درآمد خوبی دارد.
يك انيميشن خوب و اثرگذار بايد چگونه 

باشد؟
به عنوان كارگردان و تهيه كننده كه سال هاست در اين 
حرفه مشغول هستم، معتقدم داس��تان برای مخاطب 
اهميت دارد، اينكه در چه سن و سالی است و می تواند كار 
برای او اثرگذار و جالب باشد. خود من اگر داستانی خوب 
بود انيميش��ن آن را كار می كنم. كارهايی مثل سريال 
»پيامبر رحمت الهی«، »المپيك و نادان«، »هوشی خان و 
ترافيك« و »ماجرای آقای شهروندی« را ساختم. چندين 
سال كار كردم و وقت گذاش��تم تا مردم كارها را دوست 
داشته باشند. سال 7۴ طراح انيميشن »خداوند لك لك ها 
را دوس��ت دارد«، كار كردم. نويس��نده داستان را به من 
می رساند و من براساس آن طراحی می كردم كه داستان 
مناس��بی بود و با توجه به سبك ها ش��خصيت پردازی 
می كردم، چون بعضی از س��بك ها مناس��ب كودك يا 
نوجوان نيس��ت تا مخاطب دنبال كند، هر سنی سبك 

خاصی دارد چيزی كه كمتر رعايت می شود. 
انيميشن »خداوند لك لك ها را دوست دارد«، 
كار قشنگی بود كه گويا مثل امروز به صورت 

ديجيتالی ساخته نشده درست است؟
بله، من طراحی لك لك ها را عهده دار ش��دم، كار به 
صورت فرم به فرم دس��تی با م��داد و كاغذ امكانات 
ديجيتال��ی نبود، يادم اس��ت فقط به اي��ن نيت كه 
انيميشن خوبی توليد شود شب و روز كار می كردم. 
انگشتم تاول زده بود، چون برای اينكه بيشتر با حالات 
و شكل آنها آش��نا ش��وم، مدام به پارك ارم قسمت 
پرنده ها می رفتم و لك لك ها را طراحی می كردم. كار 
چهار سال طول كشيد، يعنی از 7۴ شروع شد تا 7۸. 

متأسفانه قدر هنرمندان دستی را نمی دانند.
چرا با وجود ظرفيت ه�ای خوب در اين 
زمين�ه همچنان كارهای ق�وی و خوب 

انيميشنی كم داريم؟
كار انيميشن بستگی به داستان و كيفيت كار دارد. 
ممكن است يك انيميشن دو، سه سال طول بكشد، 
چراكه يك كار زمانبر است كه وقت و حوصله زيادی 
توأم با علاقه می خواهد و البت��ه بودجه كافی برای 
كارهای انيمه نيست. وقتی پول نباشد نيروها كم كاری 
می كنند و برايشان به صرفه نيست وقت بگذارند. توليد 
دوبعدی و با دست هم امروز نمی صرفد. اگر بتوانند 
بودجه بيشتری در اختيار هنرمندان بگذارند كه با 
دقت و حوصله و بدون دغدغه كار كنند به طور قطع 

انيميشن داخلی خيلی بهتر از اين خواهد بود.

سوژه های سیاسی زیاد شده و 
اغلب باعث دردس��ر است برای 
همین آن را کنار گذاش��تم، ولی 
موضوعات فرهنگی و اجتماعی 
کار می کنم و برای  جشنواره های 
می فرس��تم ه��م  مختل��ف 

     کتاب


